

High Level Political Forum for Sustainable Development (2019)

Session on: Four years of VNRs: what have we learned on implementing the SDGs?

Statement by the Indigenous Peoples Major Group

While we acknowledge efforts of some States to include indigenous peoples in the SDG implementation, these are few and insufficient. The alarming trend is more exclusion and discrimination of indigenous peoples. The commitment to leaving no one behind is not translated into clear actions, particularly in concrete policies, programmes, and resource allocation and mobilization.

Many of the Voluntary National Reports acknowledge the groups of those left behind, but do not provide for mechanisms for the meaningful participation and the full inclusion of their needs and priorities. Further, many countries did not even mention indigenous peoples as distinct marginalized groups and no reference to their collective rights and contributions to sustainable development. The top-down approach to SDG implementation, the lack of policy coherence, the disconnect between State's accountability to their human rights obligations, and the strong emphasis on economic growth are some of the key obstacles in reaching those left behind including indigenous peoples. In fact, there is a continuing lack of awareness of the SDGs at the grassroots level including in indigenous territories.

The VNR session of the HLPF is largely superficial and in many cases do not reflect the realities on the ground in relation to persisting inequality, discrimination, gross violation of human rights and lack of access to justice, all of these are critical issues to achieve the SDGs. Further, the participation of CSOs particularly the rights holders are extremely limited; and some States even refused any statement or questions addressed to them by CSOs in response to their report. This clearly demonstrate the lack of openness and goodwill of States to engage with its own citizens despite of the SDG commitment to participation and inclusion. We cannot allow a double standard in the VNR process that rejects to even listen to voices of those left behind who want to present the realities on the ground. We thereby demand the UNGA and the ECOSOC to ensure meaningful participation of civil society, with particular attention to those left behind in the review of the HLPF.

Foro político de alto nivel para el desarrollo sostenible (2019)
Sesión sobre: Cuatro años de VNR: ¿qué hemos aprendido sobre la implementación de los ODS?

Declaración del Grupo Principal de Pueblos Indígenas.

Si bien reconocemos los esfuerzos de algunos Estados para incluir a los pueblos indígenas en la implementación de los ODS, estos son pocos e insuficientes. La exclusión y la discriminación de los pueblos indígenas es una tendencia alarmante. El compromiso de no dejar a nadie atrás no se traduce en acciones claras, particularmente en políticas concretas, programas y asignación y movilización de recursos.

Muchos de los Informes Nacionales Voluntarios reconocen a los grupos de los que se quedan atrás, pero no proporcionan mecanismos para la participación significativa y la plena inclusión de sus necesidades y prioridades. Además, muchos países no contemplan los pueblos indígenas como distintos grupos marginados y sin hacer referencia a sus derechos colectivos ni a sus contribuciones al desarrollo sostenible. El enfoque de arriba hacia abajo para la implementación de los ODS, la falta de coherencia de las políticas, la desconexión entre la responsabilidad del Estado con sus obligaciones de derechos humanos y el fuerte énfasis en el crecimiento económico son algunos de los obstáculos clave para alcanzar a los que se quedan atrás, incluidos los pueblos indígenas. De hecho, existe una continua falta de conocimiento de los ODS a nivel de base, incluso en nuestros territorios.

La sesión VNR del HLPF es en gran medida superficial y, en muchos casos, no refleja las realidades en el terreno en relación con la persistencia de la desigualdad, la discriminación, la violación grave de los derechos humanos y la falta de acceso a la justicia. Además, la participación de las Organizaciones de Sociedad Civil, en particular los titulares de derechos, es extremadamente limitada; y algunos estados incluso rechazaron cualquier declaración o pregunta que se les dirigen, con relación a sus informes. Esto demuestra claramente la falta de apertura y buena voluntad de los Estados para comprometerse con sus propios ciudadanos, a pesar del compromiso de los ODS con la participación y la inclusión. No podemos permitir un doble estándar en el proceso de VNR que rechace escuchar las voces de aquellos que se quedan atrás y que quieren presentar las realidades en el terreno. Por lo tanto, exigimos a la UNGA y al ECOSOC que aseguren una participación significativa de la sociedad civil, con especial atención a los que se quedan atrás en la revisión del HLPF.